

មេរោគវ៉ែណាល
(West Nile Virus)

មេរោគវ៉ែណាល ជាមេរោគម្យ៉ាងដែលធ្វើឲ្យមនុស្សយើងធ្លាក់ខ្លួនឈឺពី គ្រុនក្តៅ ទៅជាឈឺ ធ្មេញ រហូតដល់រលាកខួរក្បាល ពាក្យអង់គ្លេសហៅថា Encephalitis ឬរលាកស្រាមខួរ ក្បាល ហៅថា Meningitis។ មេរោគនេះកើតនៅលើសត្វស្លាប ហើយឆ្លងពីមួយទៅមួយ ដោយសារមានមូសខាំ។ មូសដែលមានផ្ទុកមេរោគនេះ ខាំមនុស្សយើងឬសត្វ ហើយធ្វើឲ្យ មនុស្ស ឬសត្វធ្លាក់ខ្លួនឈឺ។ នៅក្នុងសហរដ្ឋ គេសង្កេតឃើញមានមេរោគវ៉ែណាល មុន ដំបូងបង្អស់ នៅក្នុងរដ្ឋញីវយ៉កកាលពីឆ្នាំ 1999។ បន្ទាប់មកវាបានរាតត្បាតពេញទាំងសហរដ្ឋ តែម្តង

អ្នកដែលឆ្លងមេរោគវ៉ែណាលជាច្រើន ពុំមានរោគសញ្ញាអ្វីឡើយ។ តែអ្នកខ្លះទៀតអាច មាន សញ្ញារោគ ដូចជាគ្រុនបន្តិចបន្តួច, ឈឺក្បាលនិងរមាតរាងកាយ។ ភាគច្រើន ច្រើនមានកន្ទួល លើស្បែកឬហើមកូនកណ្តុរ។ មេរោគវ៉ែណាល អាចធ្វើឲ្យមនុស្សមួយចំនួនតូច ដែលមាន មេរោគនេះធ្លាក់ខ្លួនឈឺជាទម្ងន់ ឬឈឺរហូតដល់ស្លាប់បាត់បង់បាន។ លក្ខណៈដែលធ្មេញធ្មេញបំផុត អាចធ្វើឲ្យឈឺក្បាល, គ្រុនក្តៅខ្លាំង, រោយក, ធេងធោង, វង្វេងវង្វាន់, សន្តប់បាត់ស្មារតី, ពារីដៃ ជើង, ប្រកាច់, ស្លាប់ដៃស្លាប់ជើង ហើយជួនកាលវាអាចបណ្តាលស្លាប់បាន។ មេរោគវ៉ែណាល អាចធ្វើទុក្ខដល់មនុស្សដែលមានអាយុ 50 ឡើងលើច្រើនជាងគេ។

មកទល់នឹងពេញឆ្នាំនេះ ពុំទាន់មានវិធីព្យាបាលណាមួយដែលអាចព្យាបាលជម្ងឺ បណ្តាលពី មេរោគវ៉ែណាល បានឡើយទេ។ អ្នកដែលធ្លាក់ខ្លួនឈឺល្មមៗ អាចជាសះស្បើយវិញបាន ដោយខ្លួនឯង។ ប៉ុន្តែ អ្នកដែលកើតរោគនេះចំនួន 10% អាចស្លាប់បាត់បង់បាន។

ក្នុងបច្ចុប្បន្ននេះ ពុំមានថ្នាំចាក់បង្ការរោគ សំរាប់ការពារមេរោគវ៉ែណាលបានទេ។ មធ្យោបាយល្អ បំផុត ក្នុងការការពារ មេរោគវ៉ែណាល គឺការប្រុងប្រយ័ត្នកុំឲ្យមានមូសខាំ។ រយៈពេលដែល មូសមាន មេរោគច្រើនជាងគេ គឺនៅក្នុងកំឡុងពេល ពីចុងខែកក្កដា គឺខែប្រាំពីរ ទៅទល់នឹង ខែកញ្ញា គឺខែប្រាំបួន។ ប្រសិនបើលោកអ្នក រស់នៅក្នុងតំបន់ដែលមានមូសច្រើន ហើយ ដើម្បី កុំឲ្យមានមូសខាំ លោកអ្នកគួរអនុវត្តវិធីការពារ ដូចតទៅនេះ៖

- សូមកុំនៅលេងខាងក្រៅយូរពេក ជាពិសេស នៅវេលាព្រឹកប្រលុបនិងពេលព្រឹក ព្រលឹម

- ប្រសិនបើ ត្រូវតែនៅក្រៅផ្ទះ លោកអ្នក គួរពាក់អាវដៃវែងនិងខោជើងវែង។ លាបថ្នាំសម្រាប់ មូសនៅលើស្បែកនិងសំលៀកបំពាក់ ទៅតាមវិធីណែនាំលើដប ឬកំប៉ុង។ ថ្នាំនេះអាចធ្វើទុកដល់ភ្នែកនិងមាត់ ដូច្នេះសូមកុំលាបលើបាតដៃក្មេងឲ្យសោះ។
- ពិនិត្យមើលបង្ហូរទឹកនិងទ្វារមានបិទសំណាញ់ឲ្យជិត កុំឲ្យមានធុរ្តាយ។

ដើម្បីការពារកុំឲ្យមានមូស លោកអ្នក គួរ៖

- យករបស់ដែលមានដក់ទឹក ដូចជាកៅស៊ូកងឡាន, កំប៉ុង, ក្រឡរបូធុងទឹកចេញពីបរិវេណផ្ទះរបស់អ្នក ដើម្បីជៀសវាងកុំឲ្យមានទឹកដែលជាហេតុអាចបង្កើតមូសបាន។
- ប្តូរទឹកសំរាប់ឲ្យសត្វស្លាបលេងមួយអាទិត្យម្តង។
- យកទឹកចេញពីលើតំបន់អាងទឹកហើយសំអាតអាងទឹកដោយដាក់ជាតិខ្លីន។

នៅក្នុងរដ្ឋម៉ាសាឈូសេត បុគ្គលិកប្រសូងសាធារណៈសុខាភិបាល បានចាប់ប្រមូលមូសពីខែឧសភា គឺខែប្រាំ ទៅទល់នឹងរដូវស្លឹកឈើជ្រុះ យកទៅពិនិត្យមើល នៅក្នុងមន្ទីរពិសោធន៍រដ្ឋ ដើម្បីរកមើលក្រែងមានមេរោគវេរីណែល, មេរោគធ្វើឲ្យខូរក្បាល និងមេរោគដទៃទៀត។ ជាមួយនេះ ក្រសួងមានវិធានការណ៍តាមដាន រកមើលសត្វស្លាបដែលស្លាប់ដើម្បីយកទៅធ្វើតេស្តមើលរកមេរោគវេរីណែល។

ចំពោះព័ត៌មានបន្ថែមអំពីមេរោគវេរីណែល ឬមានបំណងចង់រាយការណ៍អំពីសត្វស្លាបស្លាប់សូមទូរស័ព្ទ ទៅក្រសួងសាធារណៈសុខាភិបាលនៃរដ្ឋម៉ាសាឈូសេត 1-866-627-7968, អាសយដ្ឋានវិបសៃ www.mass.gov/dph ឬទូរស័ព្ទ ទៅក្រសួងសុខាភិបាលប្រចាំទីក្រុង ឡូវែលលេខ (978) 970-4010។

ព័ត៌មាននេះដឹកស្រង់និងបកប្រែចេញពីព័ត៌មាននៃក្រសួងសាធារណៈសុខាភិបាលនៃរដ្ឋម៉ាសាឈូសេត ដោយមណ្ឌលមេត្តាសុខភាពនៃមណ្ឌលសុខភាពសហគមន៍ក្រុងឡូវែល។